

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION  
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE**

Brussels, November 1977

EEC-YUGOSLAVIA RELATIONS\*

The Commission has recently transmitted to the Council a communication on future relations between the Community and Yugoslavia. In it the Commission proposes that a framework economic and trade cooperation agreement be concluded with Yugoslavia to replace the present trade Agreement, which expires on 31 August 1978. Negotiations should begin early in 1978.

The new agreement is to be concluded in implementation of the Belgrade Joint Declaration of 2 December 1976. The Joint Declaration is an expression of the desire of the two parties to strengthen, deepen and diversify their relations. It also reflects the special nature of relations between the Community and Yugoslavia, a non-aligned Mediterranean, European State and a member of the Group of 77 developing countries.

Main features of the new agreement

The draft negotiating directives presented by the Commission to the Council provide for the conclusion of a framework economic and trade cooperation agreement, which would be of a non-preferential nature as requested by Yugoslavia. The agreement would have a duration of five years and would be of an evolutive nature, with no sphere of cooperation being excluded a priori. In addition to general economic and trade cooperation, the agreement would make specific provision for industrial, agricultural and financial cooperation, and for cooperation in the fields of transport, the environment, labour and fisheries.

At the institutional level, a Joint Cooperation Committee would replace the present Joint Committee. The proposed agreement would also embody strengthened consultation procedures, a safeguard clause and review clauses.

The content of the proposed agreement reflects the special nature of relations between the Community and Yugoslavia. In the fields of agriculture, and industry it will give practical shape to the approach already adopted within the framework of the sub-committees on agricultural cooperation and on industrial and technological cooperation set up in July 1975 under the present Agreement. The proposed financial cooperation represents the extension of the EIB operations authorized by the Council in January 1976 under the evolutive clause of that Agreement. The social clauses are based on those contained in the cooperation agreements concluded with other Mediterranean developing countries which are exporters of labour. Lastly, the new-style provisions relating to cooperation

\*COM(77)599

on transport, the environment and fisheries reflect not only geographical factors but also Yugoslavia's importance in the context of the future enlargement of the Community. All these provisions are based on the Belgrade Joint Declaration.

### Relations with the EEC

An initial trade agreement was signed on 19 March 1970 and entered into force on 1 October 1970 for a three-year period. The agreement was of a non-preferential nature and made special provision for cooperation in the beef and veal sector, aimed in particular at promoting Yugoslav exports of baby beef to the EEC.

The present Agreement, signed on 26 June 1973, entered into force for a five-year period on 1 October 1973. The Agreement provides for the liberalization of trade on the basis of most-favoured-nation treatment, adjustment of the Community levy in order to foster Yugoslav exports of beef and veal<sup>1</sup> and an evolutive clause providing for the possibility of developing economic cooperation as a factor complementary to trade development. Lastly, provision is made for an exchange of information on the situation of Yugoslav labour in the Community.

Yugoslavia declined to establish preferential relations with the Community when the opportunity was offered in the context of the overall Mediterranean approach. However, it is one of the developing countries that have derived most benefit from the Community's system of generalized preferences (which was introduced on 1 July 1971) heading the list of users in 1974 and coming in second place in 1975. In the textiles sector, Yugoslavia concluded a bilateral agreement with the Community in 1976 under the Multifibre Arrangement.

Since 1974 relations between the Community and Yugoslavia have gained in intensity, as is reflected both in ministerial meetings<sup>2</sup> and in the Joint Committee. The Yugoslav authorities have urged the need for strengthened trade and economic cooperation - including financial cooperation - particularly in the light of Yugoslavia's worsening trade deficit with the Community. These requests were tabled officially at a meeting of the Joint Committee in February 1975<sup>3</sup>. At the July 1975 meeting of the Joint Committee, the two Parties decided to put into operation the evolutive clause of the 1973 Agreement by setting up two sub-committees with the task of exchanging information on the development of cooperation in agriculture and in industry and technology respectively.<sup>4</sup> For its part the Council decided on 20 January 1976 to grant Yugoslavia access to ordinary loans from the EIB for the financing of projects of mutual interest up to an amount of 50 million u.a.<sup>5</sup>

---

<sup>1</sup>Yugoslavia was seriously affected by the Community's application of the safeguard clause in the beef and veal sector from July 1974 to 1 April 1977.

<sup>2</sup>Sir Christopher Soames' visit to Belgrade in April 1974 was followed by that of President Ortoli in June 1975.

<sup>3</sup>See IP(75)22.

<sup>4</sup>See IP(75)149.

<sup>5</sup>The EIB has recently lent 25 million u.a. for the construction of an electricity supply grid.

As an indication of the firm political resolve of the Community and its Member States to strengthen their relations with Yugoslavia, Mr. Van der Stoep, President in office of the Council, and Mr. Gundelach (deputizing for Sir Christopher Soames) paid an official visit to Belgrade on 2 December 1976 for the signing of a Joint Declaration in which the two Parties expressed their resolve to strengthen, deepen and diversify mutual cooperation and to develop their relations and extend them to new areas. In preparation for the implementation of the Joint Declaration, the Joint Committee decided in March of this year to set up a third sub-committee with the task of examining new areas of cooperation.<sup>1</sup> Mr. Haferkamp, Vice-President of the Commission, and Mr. Simonet, President in office of the Council, visited Belgrade in September for talks with the Yugoslav authorities. In October the Joint Committee met in Belgrade to examine the progress made in implementing the Joint Declaration and the work done by the three sub-committees.<sup>2</sup>

YUGOSLAVIA'S TRADE BALANCE WITH THE EEC  
(in million US \$)

	<u>Exports</u>	<u>Imports</u>	<u>Balance</u>
1973	1 022	1 908	- 886
1974	1 039	3 023	- 1 984
1975	930	3 163	- 2 233
1976	1 326	2 877	- 1 551
<hr/>			
1976/6 months	648	1 356	- 708
1977/6 months	747	1 864	- 1 117

<sup>1</sup> See IP(77)83

<sup>2</sup> See IP(77)259

TALSMANDENS GRUPPE  
SPRECHERGRUPPE  
SPOKESMAN'S GROUP  
GROUPE DU PORTE-PAROLE  
GRUPPO DEL PORTAVOCE  
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION  
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG  
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION  
NOTA D'INFORMAZIONE  
TER DOCUMENTIE**

Bruxelles, novembre 1977

RELATIONS CEE-YOUGOSLAVIE(1)

La Commission vient de transmettre au Conseil une communication concernant les relations futures entre la Communauté et la Yougoslavie. Dans cette communication la Commission propose la conclusion d'un accord-cadre de coopération économique et commerciale avec la yougoslavie pour remplacer l'accord commercial actuel qui vient à expiration le 31 août 1978. Les négociations devraient commencer dès les premiers mois de 1978.

La conclusion du nouvel accord se situe dans le contexte de la mise en oeuvre de la Déclaration commune de Belgrade du 2 décembre 1976. Cette Déclaration commune est la manifestation du désir des deux parties de renforcer, approfondir et diversifier leurs relations. Elle traduit également le caractère spécifique des relations entre la Communauté et la Yougoslavie, Etat non-aligné, européen, méditerranéen, et membre du Groupe des 77 pays en voie de développement.

Les grandes lignes du nouvel accord

Le projet de directives de négociation soumis au Conseil par la Commission prévoit la conclusion d'un accord-cadre de coopération économique et commerciale, de caractère non-préférentiel conformément au souhait du partenaire yougoslave. D'une durée de 5 ans, l'accord aurait un caractère évolutif, aucun domaine de coopération n'étant exclu a priori. En plus de la coopération commerciale et économique générale, l'accord comporterait des dispositions spécifiques concernant la coopération industrielle, agricole et financière, ainsi que dans les domaines des transports, de l'environnement, de la main-d'oeuvre et de la pêche.

Sur le plan institutionnel, un Comité mixte de coopération se substituerait à l'actuelle Commission mixte. L'accord envisagé comporterait également des procédures de consultation renforcées, une clause de sauvegarde et des clauses de re-examen.

Le contenu de l'accord envisagé reflète le caractère sui generis des relations entre la Communauté et la Yougoslavie. Dans les domaines agricole et industriel, il concrétise l'approche déjà mise en oeuvre dans le cadre des sous-commissions pour la coopération agricole et pour la coopération industrielle et technologique créées en juillet 1975 dans le cadre de l'accord actuel. La coopération financière envisagée constitue le prolongement des interventions de la BEI autorisées par le Conseil en janvier 1976 dans le cadre de la clause évolutive de cet accord. Les clauses sociales s'inspirent de celles contenues

(1) COM(77)599

dans les accords de coopération conclus avec d'autres pays méditerranéens en voie de développement exportateurs de main-d'oeuvre. Enfin, les dispositions innovatrices relatives à la coopération dans les domaines des transports, de l'environnement et de la pêche reflètent non seulement des facteurs géographiques mais également l'importance de la Yougoslavie dans le contexte de l'élargissement futur de la Communauté. L'ensemble de ces dispositions s'inspire de la Déclaration commune de Belgrade.

#### Relations avec la CEE

Un premier accord commercial, signé le 19 mars 1970, est entré en vigueur le 1er octobre 1970 pour une période de trois ans. De caractère non-préférentiel, cet accord prévoyait une coopération particulière dans le secteur de la viande bovine, dans le but notamment de favoriser les exportations yougoslaves de "baby beef" vers la CEE.

L'actuel accord, signé le 26 juin 1973, est entré en vigueur le 1er octobre 1973 pour une période de 5 ans. L'accord prévoit la libéralisation des échanges sur la base du traitement de la nation la plus favorisée, l'aménagement du prélèvement communautaire pour favoriser les exportations yougoslaves de viande bovine(1) et une clause évolutive prévoyant la possibilité de développer la coopération économique en tant que facteur complémentaire du développement des échanges. Enfin, les échanges d'informations sont prévues sur la situation de la main-d'oeuvre yougoslave dans la Communauté.

La Yougoslavie n'a pas voulu établir des relations préférentielles avec la Communauté lorsque la possibilité lui était offerte dans le cadre de l'approche méditerranéenne globale. Toutefois, elle est l'un des pays en voie de développement qui a le plus largement profité du système communautaire des préférences généralisées, instauré le 1er juillet 1971, dont elle a été l'utilisateur le plus important en 1974 et le deuxième utilisateur en 1975. Dans le secteur textiles, la yougoslavie a conclu un accord bilatéral avec la Communauté en 1976 dans le cadre de l'Arrangement multi-fibres.

Depuis 1974 on constate une intensification des relations entre la Communauté et la Yougoslavie, à la fois au niveau des rencontres ministérielles(2) et au niveau de la Commission mixte. Les autorités yougoslaves ont insisté sur la nécessité d'une coopération économique et commerciale renforcée, y compris une coopération financière, compte tenu notamment de l'aggravation du déficit commercial de la Yougoslavie à l'égard de la Communauté. Ces demandes ont été formulées officiellement lors de la réunion de la Commission mixte en février 1975(3). Lors de la réunion de la Commission mixte en juillet 1975 les deux parties ont décidé de mettre en oeuvre la clause évolutive de l'accord de 1973 en créant deux sous-commissions chargées respectivement d'échanger des informations relatives au développement de la coopération, l'une dans le domaine agricole, l'autre dans les domaines de l'industrie et de la technologie(4). De son côté, le Conseil des ministres a décidé le 20 juin 1976 de permettre à la Yougoslavie d'avoir accès aux prêts normaux de la BEI pour le financement des projets d'investissement d'intérêt commun jusqu'à concurrence d'un montant de 50 millions d'UC(5).

(1) La Yougoslavie a été sérieusement affectée par le recours de la Communauté à la clause de sauvegarde dans le secteur de la viande bovine de juillet 1974 au 1er avril 1977.

(2) Sir Christopher Soames s'est rendu à Belgrade en avril 1974, suivi par le Président Ortoli en juin 1975.

(3) voir IP(75)22

(4) voir IP(75)149

(5) La BEI vient d'accorder un prêt de 25 MUC pour la construction d'un réseau de transmission électrique.

Pour marquer la ferme volonté politique de la Communauté et des Etats membres de resserrer leurs relations avec la Yougoslavie, M. Van der Stoel, Président en exercice du Conseil, et M. Gundelach remplaçant Sir Christopher Soames, se sont rendus en visite officielle à Belgrade le 2 décembre 1976 pour signer une Déclaration commune par laquelle les deux parties ont exprimé leur volonté de renforcer, approfondir et diversifier la coopération entre elles, et de développer leurs relations en les étendant à des domaines nouveaux. Pour préparer la mise en oeuvre de la Déclaration commune la Commission mixte a décidé en mars 1977 la création d'une troisième sous-commission, chargé d'examiner les nouveaux domaines de coopération(1). Le Vice-Président Haferkamp s'est rendu à Belgrade pour s'entretenir avec les autorités yougoslaves en septembre 1977, ainsi que M. Simonet, Président en exercice du Conseil. En octobre 1977 la Commission mixte s'est réunie à Belgrade pour examiner les progrès réalisés dans la mise en oeuvre de la Déclaration commune et les travaux des trois sous-commissions(2).

La balance commerciale de la Yougoslavie avec la CEE

	<u>Exportations</u>	<u>Importations</u>	<u>Solde</u>
1973	1,022	1,908	- 886
1974	1,039	3,023	- 1,984
1975	930	3,163	- 2,233
1976	1,326	2,877	- 1,551
<hr/>			
1976/6 mois	648	1,356	- 708
1977/6 mois	747	1,864	- 1,117

(1) voir IP(77)83

(2) voir IP(77)259